
Velikonoční biblické poselství  
  

   Chválu vzdejte Hospodinu, protože je dobrý, jeho 

milosrdenství je věčné! Hospodin je síla má i moje 

píseň; stal se mou spásou. Hospodinova pravice koná 

mocné činy! Nezemřu, budu žít, budu vypravovat  

o Hospodinových činech. Brány spravedlnosti mi otevřete,  

vejdu jimi vzdávat chválu Hospodinu. Tobě vzdávám chválu, 

žes mi odpověděl; stal ses mou spásou. Kámen, jejž zavrhli 

stavitelé, stal se kamenem úhelným. Stalo se tak skrze Hos-

podina, tento div se udál před našimi zraky. Toto je den, 

který učinil Hospodin, jásejme a radujme se z něho. 
 

        biblický text ze starozákonního knihy Žalmů; 118 žalm 
 

   K základním potřebám šťastného a spokojeného člověka 

náleží vědomí jeho otevřené a dobré budoucnosti.  

   Ale jaká otevřená a dobrá budoucnost? Vždyť k nám neu-

stále přicházejí zprávy o zdevastované a ekologicky ne-

vratně k zániku směřující planetě, o teroru, válkách, 

přírodních pohromách, o každodenním lidském neštěstí  

i o napětí mezi světovými velmocemi. To vše vypovídá spí-

še o uzavřené a nedobré budoucnosti.  

   Nelze podceňovat současné problémy světa, ale věřím, 

že navzdory obtížím, skepsi a rezignaci na některé sku-

tečnosti ve světě, které doléhají i na nás křesťany, pla-

tí, že vzkříšením Ježíše Krista Bůh otevřel pro své stvo-

ření nově a dobře budoucnost pro každého člověka. Vzkří-

šení Ježíše Krista je potvrzením, že Bůh nás stále miluje 

a chce vždy naše dobro:   

   „Chválu vzdejte Hospodinu, protože je dobrý, jeho mi-

losrdenství je věčné!“ Kéž je to i naše vyznání, na kte-

rém, řečeno s T. G. Masarykem, "můžeme pevně stát a klid-

ně spát".  

   Vzkříšení Ježíše Krista však neruší jeho kříž a jeho 

rány zůstávají ranami. Kristovo vzkříšení ani s okamžitou 

platností neodbourává problémy světa a bolest našeho ži-

vota. Je však mocným svědectvím, že Bůh je dobrý, jak pí-

še Tomáš Halík: "Smrt, násilí a bezpráví, které se nyní 

jeví jakkoliv silné, nebudou mít poslední slovo. To je 

smysl zvěsti o vzkříšení, kterou bychom si neměli plést 

se senzační historkou o oživení mrtvoly."  

   Vzkříšení Ježíš Krista je znamením, že se Bůh přiznal  

k Ukřižovanému. K tomu, kterého lidé zavrhli. Proto jsou 

Velikonoce radostnou zvěstí zejména pro všechny lidi bez 

naděje. Pokud prý dějiny píší vítězové, tak náš Bůh slyší 

oběti. Přiznává se k těm, s nimiž už nikdo nepočítá, a tak 

jim otevírá budoucnost.  

   Skutečně tomu věříme? Věříme, že vzkříšením Ježíše se  

i nám osobně otevřela budoucnost? Že náš život má naději, 

dobrou perspektivu, skutečnou hodnotu a smysl?  

   Ne vždy je snadné věřit.  

   Jakousi neviditelnou čarou jsou lidé rozděleni na ty, 

kteří věří, že ve vzkříšeném Ježíši se jim otevřela bu-

doucnost, kteří za to Hospodinu děkují a na ty, jejichž 

srdce je pro nejistoty a pochybnosti podobné Ježíšovu za-

pečetěnému hrobu.   

   Nespravedlnost, bolest, zármutek, ale i naše osobní ne-

úspěchy, prohry a selhání působí jako přivalený a zapeče-

těný kámen k Ježíšovu hrobu, který brání, aby do našich 

životů proniklo radostné světlo evangelia, že navzdory 

těžkému a smutnému, co nás obklopuje, se v Ježíšově vzkří-

šení každému z nás otevírá dobrá budoucnost. 

   Pokud v životě počítáme pouze se svými silami, schop-

nostmi či známostmi, pak v životních krizích, při konflik-

tech v rodinách, nebo úmrtí někoho z našich drahých, se 

naše vlastní jistoty snadno zhroutí. Člověk nabude pře-

svědčení, že od života vlastně už nic nečeká. Obrazně ře-

čeno, zpívá píseň beznaděje. My však slyšíme: "Hospodin je 

síla má i moje píseň; stal se mou spásou“. O kom to platí, 

koho silou a písní se stal Hospodin, ten má i v nejtěžších 

zkouškách života otevřenou a dobrou budoucnost. I tehdy, 

když vše napovídá: Člověče, už neočekávej od života nic, 

umí přijmout vírou: Pán Bůh, dárce a záchrance života ješ-

tě něco očekává ode mě. Staví přede mne otevřenou budouc-

nost, volá mě k životu v důvěře a naději a k lásce. Tedy 

ne, když máme dostatek mocných známých, ale když jsme při-

jali záchranu od Ježíše, když jsme nepohrdli jeho láskou, 

máme naději věčnosti v Boží blízkosti. A ani tady, v čas-

nosti, nebudeme schopni svůj život žít jen povrchně a 

prázdně. Protože vzkříšením ukřižovaného Ježíše nám Pán 

Bůh i v temnotě našich problémů, bolestí a bezradnosti, 

otevřel budoucnost, dal skutečnou naději. Naději, na které 

můžeme "pevně stát 

a klidně spát". 

   Nejsou to prázdná slova. Reálnost této naděje potvrdilo 

právě velikonoční ráno.  

   Známý příběh Hanse Christiana Andersena, "Císařovy nové 

šaty" vypráví, jak císaři toužícímu vždy po nových šatech, 

podvodníci nabídli, že mu utkají lehoučké šaty, neviditel-

né pro každého, kdo není způsobilý zastávat svůj úřad. 

Hedvábí a zlato, které císař podvodníkům dal, si nechali. 



Neutkali nic, ale podařilo se jim všechny přesvědčit, že 

šaty jsou krásné. Nebylo to příliš těžké, protože nikdo 

nechtěl přiznat, že žádné šaty nevidí, aby ho císař ne-

prohlásil za hlupáka. Když se císař zjevil na veřejnosti 

v nových šatech, celý zástup pochlebníků tvrdil, že mu 

sluší. Pouze jedno dítě vykřiklo pravdu: "Vždyť je nahý!"  

   Každý z nás bude jednou muset přiznat svou nahotu. 

Přiznat, že nemá nic, čím by zahalil vlastní nedostateč-

nost před Božím soudem. Kdo se žalmistou ve víře přijímá: 

Nezemřu, budu žít, budu vypravovat o Hospodinových či-

nech, ten má skutečnou naději, nikoli pouze naděje podob-

nou neexistujícím císařovým novým šatům. To, že Pána Je-

žíše vzkřísil nebeský Otec z mrtvých znamená, že život v 

důvěře k Bohu a v lásce bližním nepřemůže, nezničí ani 

smrt. Tato reálná naděje nám stírá slzy a tiší náš neklid 

a bolest. Víme, že jak byl vzkříšen Ježíš, tak Bůh vzkří-

sí k věčnému životu ve své blízkosti i všechny, kteří Bo-

hu upřímně důvěřují: "Nezemřu, budu žít, budu vypravovat 

o Hospodinových činech.“  

   Velikonoce nás však neodkazují pouze do vzdálené bu-

doucnosti, do záhrobí. Otevřená budoucnost a reálná nadě-

je věčnosti smějí být pro Kristovo vzkříšení novým zákla-

dem našeho života již zde na zemi. Řečeno s žalmem: "Ká-

men, který stavitelé zavrhli, stal se hlavním, úhelným". 

Ježíš Kristus ukřižováním vržen do odpadu lidské společ-

nosti, je Božím vzkříšením použit jako hlavní: úhelný ká-

men. Jako kámen, na kterém stojí celá stavba; kámen zá-

kladní, bez kterého pro nás není záchrany, bez kterého 

nemůžeme obstát před spravedlivým Bohem. Kdo ve víře ne-

staví na Kristu, jako na nejdůležitějším základním kame-

ni, tomu se jeho projekty, jeho vlastní stavby života 

dříve či později zhroutí. Kdo vytrhne z klenby úhelný ká-

men, který ji drží, ten zahyne pod padajícími troskami.   

   Ježíšovi učedníci zakládají svůj život na skutečnosti 

Kristova vzkříšení. Zmrtvýchvstalý Ježíš se nám stává no-

vým základem života v časnosti, zároveň reálnou nadějí 

věčnosti v Boží blízkosti i otevřené budoucnosti.  

   Velikonoce jsou dnem, "který učinil Hospodin" a my 

smíme s díkem vyznat: "jásejme a radujme se v něm!".  

   Prožijme i letošní zvěst Velikonoc jako pozvání k ono-

mu základu života, který buduje naději naší otevřené a 

dobré budoucnosti.                                  Luděk 

Korpa  
 

 

 

Farní sbor ČCE Plzeň-západ  

Němejcova 2, 301 00 Plzeň, tel. 739 209 260; 

plzen-zapad@evangnet.cz; IČO 45 333 700;  

číslo účtu: 722357319/0800;  

web: https://plzen-zapadni-sbor.cz 

Velikonoční list 2 0 1 9  Anno Domini 

Farního sboru Českobratrské církve 

evangelické v Plzni-západ 
                 

 Kristus shromažďuje svůj lid  
bohoslužby ve společenství našeho sboru 

 

neděle 14.dubna 2019 AD – Šestá neděle postní (Květná - Palmarum) 
 

slavnostní bohoslužby k začátku svatého  

velikonočního týdne v 9.oo hodin 
  

Kazatelská stanice Nýřany 

 bohoslužby ve 14.oo hodin 
 

čtvrtek 18. dubna - Zelený čtvrtek 
 

bohoslužba s četbou pašijního příběhu podle evangelia  

Matoušova se zpěvy a přímluvnými modlitbami 
 

pátek 19.dubna 2019 AD – Velký pátek   
 

slavnostní bohoslužba se slavením svaté večeře Páně  

v 9.oo hodin 
 

Neděle 21.dubna 2019 AD – Boží hod velikonoční 
 

slavnostní bohoslužba se slavením svaté večeře Páně  

v 9.oo hodin 
 

Kazatelská stanice Nýřany 

 bohoslužby se slavením svaté večeře Páně  

v 14.oo hodin 
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      Milé sestry a milí bratři v Kristu, 

   přejeme Vám, aby evangelium Velké noci vzkříšení našeho Pán 

   opět obnovilo a prohloubilo Vaši víru, lásku a naději, Váš jedi-

nečný  vztah k Bohu, abyste tak při všem, co žijete, mnohdy bolest-

ném a těžkém  nalézali radost a naději v jistotě Boží věrnosti a lás-

ky.   

                                                                             Staršovstvo sboru. 
 

 

  

Samo - financování sboru 
 

   Po desetiletích komunisty po roce 1948 vynucené zá-

vislosti církví na státním rozpočtu, která však trvala 

i po změně poměrů v roce 1989, dochází v současnosti  

ve financování církví a tedy i našeho sboru k zásadní, 

byť postupné dobré změně. V souvislosti s nabytím účin-

nosti zákona o majetkovém vyrovnání s církvemi a nábo-

ženskými společnostmi přijatého v roce 2012 nastá-

vá postupné finanční osamostatnění církví od státu. 

Stát bude vyplácet příspěvek na činnost církví pouze do 

roku 2030, přičemž se bude tento příspěvek každoročně 

snižovat o 5%. V roce 2018 se v případě Českobratrské 

církve evangelické jednalo o částku asi 70 milionů ko-

run. V roce 2030 bude vyplacena poslední část příspěvku  

na činnost ve výši 21 milionů korun. Tento příspěvek 

státu byl a stále je hlavním zdrojem financování platů 

kazatelů a z tohoto důvodu bude nutné jeho každoroční 

snížení nahrazovat z vlastních zdrojů. 

   Postupné odpoutávání se od financování státem je 

usnadněno, že souběžné bylo na základě zmíněného zákona 

a smlouvy mezi státem a církvemi dohodnuto finanční 

vyrovnání, podle něhož Českobratrská církev evangelická 

obdrží formou 30ročních splátek do roku 2043 celkově 

částku 2,26 miliard korun. Tyto prostředky se církev 

rozhodla několika způsoby investovat a zhodnocovat, aby 

z jejich výnosů mohl být částečně kompenzován pokles  

a ukončení příspěvků státu na činnost církve. Naše cír-

kev vložila část prostředků do dvou investičních fondů 

spravovaných vybranými investičními společnostmi a čás-

tečně do nemovitostí prostřednictvím vlastní akciové 

společnosti. Část prostředků je již druhým rokem rozdě-

lována grantovým systémem na diakonické a rozvojové 

projekty církve a Diakonie ČCE. Náš sbor získal 

  

v loňském roce jeden z těchto grantů na realizaci mi-

sijního projektu Galerie u Jižního ve výši 150 tisíc 

korun. 

   Uvědomujeme si, že disponuje-li naše církev jako 

celek těmito nemalými prostředky z finančního vyrovná-

ní, mění to její postavení v očích veřejnosti i zahra-

ničních partnerů a klade na nás, členy církve, stále 

větší odpovědnost při rozhodování o hospodaření s nimi. 

Vedle dlouhodobého zhodnocení finančních prostředků, 

z něhož by bylo možno alespoň částečně financovat mzdy 

kazatelů a pracovníků církve, bude třeba zajistit fi-

nancování provozu a údržby majetku jen z vlastních 

zdrojů. 

   S vděčností proto přijímáme příspěvky a dary  

od členů sboru na jeho vlastní provoz, jehož součástí 

je i pravidelně se každý rok zvyšující odvod od tzv. 

Personálního fondu, z kterého je vyplácena mzda faráře 

i na nezbytné a nekončící opravy kostela.  

   Před naší církví a samozřejmě i naším sborem tak 

stojí celá řada výzev souvisejících s budoucím samofi-

nancováním:  

- předně zabránit tomu, aby hmotné starosti zastínily 

naše hlavní a vlastní poslání kázat evangelium  

- rozhodnutí kolik si můžeme dovolit investovat  

do správy kostela a sborového domu, abychom byli jejich 

dobrými správci  

- jaká bude dělba práce mezi farářem a laiky a jak za-

jistit jeho důstojné ohodnocení  

- jak ve vztahu k zahraničním dárcům promítnout tu sku-

tečnost, že česká společnost a s ní i její menšinová 

evangelická církev nepatří v Evropě natožpak ve světě 

k těm nejpotřebnějším?      

   Více, jak čtvrtstoletí po získání svobody usilujeme 

o to, abychom byli nejen schopni zajistit si vlastní 

financování, ale abychom se také odpovědně podíleli, 

prostřednictvím Diakonie ČCE či zahraničních partner-

ských institucí, na pomoci těm, kteří to potřebují více 

než my. 

 

        

 

   Staršovstvo děkuje všem, kteří proto pamatujete na 

svůj sbor i finančně. Díky Vaší pomoci můžeme hledět na 

probíhající období přechodu na samofinancování 

s nadějí, že je zvládneme. I v letošním roce nás však 

čekají další investice do oprav v celém prostoru koste-

la:  

  



dokončení rekonstrukce systému topení v kostele a míst-

nostech používaných při různých setkáních členů a hostů 

sboru (děti, přednášky, setkání u kávy, zázemí pro 

účinkující při koncertech pořádaných naším sborem atd.) 

či renovace střechy Komenského síně.  
 

   Pokud chcete, abychom mohli Vaši platbu identifiko-

vat, použijte variabilní symbol: pokud před něj napíše-

te jednu z níže uvedených číslic, můžete určit, k čemu 

má být Váš dar použit: salár - 1; celocírkevní fond 

oprav (Jeronymova jednota) – 2; dar na běžný provoz 

sboru – 3; opravy varhan – 4; opravy kostela – 

5;podpora práce v kazatelské stanici Nýřany - 7.  

   Pokud složenku neoznačíte, bude váš příspěvek použit 

na opravy a úpravy kostela. Možné je předat svůj fi-

nanční příspěvek také přímo v kanceláři sboru.  

Hovory nad Biblí a Hovory s Galileem 
 

platforma k dialogu nad vztahem vědy, víry a umění 
 

sborové večery, které se pravidelně střídají jednou  

za měsíc ve středu od 18.oo hodin; nejbližší setkání 

26.června: Hovory s Galileem VII.; hostem bude lékařka 

paní Miloslava Zůchová s tématem: Jak to vidí patolog. 

 
                           

Galerie u Jižního  - výstavy 
 

V prostorách našeho kostela pod názvem Galerie  

u Jižního již druhým rokem probíhají výstavy. Nebližší 

výstava bude zahájena vernisáží v neděli 5.května 

v 17.oo hodin. Jejím tématem bude: Krajinou světla – 

pramenem barev duhy je „Světlo“, autorkou obrazů je 

paní Pavla Sladká. Vernisáž bude spojena s recitálem 

autorských písní sestry Ivany Horké v doprovodu jejích 

přátel.  
 

Pátek 24.května 2019 Noc kostelů 
 

   Noc kostelů se stala v České republice již tradiční 

událostí, očekávanou mnoha tisíci zájemci. Otevřené 

prostory kostelů, i doprovodné programy zde připravené 

se těší velkému zájmu nejširší veřejnosti. Letošní Noc 

kostelů se bude konat v pátek 24. května 2019 včetně 

možnosti navštívit i náš kostel. Podrobný program na-

jdete na: https://www.nockostelu.cz 
 

Kazatelská stanice Nýřany 

 

Pravidelné bohoslužby se konají v neděli od 14.oo 

Setkávání nad Písmem svatým ve čtvrtek od 18.oo hodin 

(vždy jednou za dva týdny) 
 

v sídle Českého svazu chovatelů, Dr. Pavla Klementa 

1057, Nýřany; https://plzen-zapadni-sbor.cz 
 

   Nemocným a nepohyblivým členům sboru nabízíme nejen  

ve Velikonoční době konání rodinné bohoslužby se slave-

ním svaté večeře Páně. Na faráře sboru je možné se 

v této záležitosti obrátit osobně, písemně či telefo-

nicky. Svátost křtu, konání sňatku či pohřbu je možné 

domluvit osobně, písemně či telefonicky na adrese sbo-

ru. Je nás také možné vyhledat ve složitých životních 

situacích, při žádosti o duchovní vedení, při zájmu o 

základní informace o křesťanství či naší církvi.  

Ze života našeho společenství 
 

V našem sboru se koná celá řada zajímavých koncertů, 

besed a setkání. Aktuální informace o nich najdete  

na našich www stránkách: https://plzen-zapadni-sbor.cz 
 

Pravidelný program v týdnu  
 

Neděle 9:00 hodin 
bohoslužby s kázáním Slova Božího 

 

Vítáni jsou všichni lidé dobré vůle. 

Během bohoslužeb připravujeme program pro děti. 

Bohoslužby se slavením svaté večeře Páně se konají vždy 

První neděli v měsíci a o svátcích. 

Rodinné bohoslužby se konají vždy třetí neděli  

v měsíci v 9.oo hodin. 

 

pondělí 17:15 hodin dětský skautský klub Kavalíři 

setkání dětí ze sboru a jejich kamarádů 
 

čtvrtek 15:00 hodin biblická hodina pro dospělé 
 

pátek 19:00 hodin zkouška pěveckého sboru 

Pěvecký sbor přivítá rád nové členy. 
 

V kanceláři sboru jsme pro Vás vždy  

v úterý a ve čtvrtek 9:00 – 12:00 
 

   Je možné domluvit se s bratrem farářem na osobním setkání 

na telefonním čísle 739 209 260. Jste-li ve složité životní 

situaci, můžete se na něj obrátit kdykoliv. 
 

https://plzen-zapadni-sbor.cz/
https://plzen-zapadni-sbor.cz/


Mimořádná bohoslužba ve velikonoční době 
 

   Zveme v pátek 26. dubna, kdy během této bohoslužby 

v projekci zazní Pašije podle Matouše od Johanna Sebas-

tiana Bacha v podání Thomanerchor Leipzig a Gewandhau-

sorchester Leipzig s Georgem Christoforem Billerem 
 

Setkávání Dámského kruhu 
 

budou opět pokračovat dle domluvy v neděli odpoledne 

viz. webové stránky našeho sboru 
 

Pravidelné bohoslužby s hudebním programem  
 

opět připravujeme, pokud není uvedeno jinak, vždy  

 první neděli v měsíci od 17.oo hodin 

 
 


